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رییس جمهور گفــت: قانونِ عادلانه به دســت 
مجریان عادل اجرا می شــود و در قوای سه گانه 

تصمیم گرفتیم گرفتار حاشیه ها نشویم.
به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رییسی، رییس جمهور کشورمان 
با حضور در مراسم گرامیداشت هفته قوه قضاییه، گفت: در ادوار 
گذشته مسؤولان گرفتار حاشیه ها شدند و برخی از کارها عقب 
ماند. تصمیم جدی ما این است که گرفتار حاشیه ها نشویم و به 

متن بپردازیم. متن، خدمت خالصانه به مردم است.
وی افزود: بسیار به آینده اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشور 

امیدوارم. دردهای مردم امروز باید شنیده شود. نه حق عقب گرد 
داریم و نه حق درجا زدن.

رییس جمهور در تحلیل حادثه هفتم تیر گفت: جریان نفاق با 
پشتیبانی نظام سلطه تصمیم داشت که چهره های برجسته و 
نماد انقلاب را ترور کند. جریان نفاق با پشتیبانی نظام سلطه 
ســعی کرده شــیطنت خود در ایران را ادامه دهد که تاکنون 
موفق نشده و نمی شوند. جریان انقلابی  باید مسیر را با دقت 
بنگرند تا جریان نفوذ نتواند اهداف پلید خود را در این کشــور 
دنبال کند. بسیاری از دوستان بی نام و مخلصانه در کل کشور 

تلاش می کنند و بنده به عنوان طلبه خدمتگزار به عنوان کسی 
که آشنا با کار همکارانم در دستگاه قضایی هستم، قدردان این 

تلاش ها هستم.
رییسی ادامه داد: از همکارانم و بخصوص از آقای اژه ای که 
بیش از ۴۰ سال تحربه کار قضایی دارند و گفتمان حفظ سرمایه 
اجتماعی ضمن مبارزه با فساد و تلاش برای برقراری عدالت 
دارند، تشکر می کنم. ایشان و سایر همکاران در این دستگاه، 
با تلاش بسیاری تحقق سند تحول و نیز ارتقای آن را دنبال 

می کنند.

رییسی در مراسم گرامیداشت هفته قوه قضاییه:

تصمیم گرفتیم گرفتار حاشیه ها نشویم
سخنگوی وزارت امور خارجه:

 هیچ چیزی به توافقات انجام شده 
در وین افزوده و یا از آن کاسته نخواهد شد

سعید خطیب زاده گفت: تنها درباره بخش های اختلافی است که در خصوص 
چند موضوع باقیمانده در حوزه رفع تحریم هاست.

به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان، سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری  دیروز 
خود با بیان اینکه الکاظمی نخست وزیر عراق در سفر خود به تهران نکاتی را از سمت عربستان 
به ما منتقل کرد، گفت: عربستان آمادگی دارد مذاکرات را در سطح دیپلماتیک ارتقا دهد.سعید 
خطیب زاده همچنین گفت: مقدمات سفر هیات های فنی برای بازدید از سفارت های ایران و 
عربستان انجام خواهد شد.سخنگوی وزارت امور خارجه درباره دور جدید مذاکرات لغو تحریم ها 
گفت: این گفتگوها طی روزهای آینده و در هفته جاری برگزار می شودکه در این باره تا ساعاتی 
دیگر اطلاع رسانی می شود؛ زمان قطعی برگزاری مذاکرات قطعی شده است و مکان آن نیز 
تقریبا مشخص شده است.سعید خطیب زاده درباره سفر اخیر مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا به تهران هم گفت که جوزپ بورل در سفر خود به تهران نظرات واشنگتن را منتقل کرد.

سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه تاکید کرد که با قاطعیت و جدیت این مذاکرات را با 
فرض عدم اعتماد قطعی با طرف آمریکایی جلو بردیم و اگر امروز قدم های بیشتری برنمی داریم 
از باب نخواستن است نه نتوانستن.سعید خطیب زاده با بیان اینکه هیچ چیزی به توافقات انجام 
شده در وین افزوده و یا از آن کاسته نخواهد شد، گفت: آنچه در مذاکرات آتی در چند روز آینده 
انجام می دهیم درباره ابعاد هسته ای نیست.به گفته سخنگوی وزارت امور خارجه، تنها درباره 
بخش های اختلافی است که در خصوص چند موضوع باقیمانده در حوزه رفع تحریم هاست و 

هیچ چیزی به توافقات انجام شده در وین افزوده نخواهد شد و چیزی هم کاسته نخواهد شد.
در پایان این نشست خبری سعید خطیب زاده اعلام کرد این آخرین نشست خبری او بوده 
سخنگوی وزارت امور خارجه تغییر کرده و آقای کنعانی چافی این مسؤلیت را برعهده خواهد 

گرفت.

 امیرعبداللهیان: از بازگشایی سفارتخانه های
 ایران و عربستان در دو کشور حمایت می کنیم

وزیر امور خارجه کشورمان، از تلاش های عراق برای تقویت عنصر گفتگو 
و نقش سازنده این کشور در معادلات منطقه ای و گفتگوی میان جمهوری 

اسلامی ایران و عربستان قدردانی کرد.
به گزارش ایسنا، حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در دیدار با مصطفی 
الکاظمی نخست وزیر عراق که در تهران بسر می برد، آخرین تحولات منطقه و موضوعات 
مرتبط با روابط دوجانبه را مورد بحث و تبادل نظر قرار داد.وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره 
به برقراری آتش بس در یمن بر حمایت کشورمان از تداوم آتش بس و لزوم پایان محاصره 
انسانی در این کشور تاکید کرد. امیرعبداللهیان در ادامه افزود: جمهوری اسلامی ایران راه حل 
مشکلات منطقه را از درون منطقه می داند.وزیر امور خارجه از تلاش های عراق برای تقویت 
عنصر گفتگو و نقش ســازنده این کشور در معادلات منطقه ای و گفتگوی میان جمهوری 
اسلامی ایران و عربستان قدردانی کرد.امیرعبداللهیان افزود: جمهوری اسلامی ایران جز خیر 
برای منطقه نمی خواهد و از بازگشایی سفارتخانه ها در پایتخت دو کشور حمایت می کند.وزیر 
امور خارجه کشورمان با اشاره به مشترکات دو کشور ایران و مصر، تقویت مناسبات فی مابین 

تهران و قاهره را به نفع منطقه و جهان اسلام خواند.

اولتیماتوم وزیر دادگستری؛ 
 قیمت کالاها تا ۱۰ تیر باید 

به مبنای قیمت ۳۱ اردیبهشت برگردد
وزیر دادگســتری گفت: قیمت کالاها در تاریخ ۳۱ اردیبهشــت؛ مبنای 

قیمت گذاری است و همه قیمت ها باید به قیمت های آن زمان برگردد.
به گزارش تســنیم؛ امین حســین رحیمی، وزیر دادگستری شامگاه یکشــنبه در برنامه 
تهران2۰ گفت: قیمت کالاها در تاریخ 31 اردیبهشت مبنای قیمت گذاری است.وی گفت: پس 
از آزادسازی قیمت ها برای کالاهای اساسی با حذف ارز ترجیحی، برخی اقلام دچار افزایش 
قیمت شدند که البته قبلًآ برای آنها قیمت  تعیین شده بود و شامل قیمت های پیشینی می شوند و 
باید به قیمت های قبلی برگردند.وی افزود: کالاها دو گروه هستند؛ یکی کالاهایی که بر اساس 
ضوابط قیمت گذاری می شود و کالاهایی مانند فرش دستباف و صنایع دستی که دولت دخالتی 
در قیمت گذاری آنها ندارد و بر اساس عرضه و تقاضا محاسبه می شود و دیگری گروه دوم که 
گروه نظارت پسینی هستند شامل چندین هزار کالاست. وزیر دادگستری تأکید کرد: قیمت 
کالاهای گروه دوم باید بر اساس قیمت 31 اردیبهشت باشد و تولیدکننده ها و واردکنندگان تا 
1۰ تیرماه فرصت دارند تا قیمت کالاهای خود را به قیمت 31 اردیبهشت آن کالا که خودشان 
اعلام کردند، برسانند.وی با تأکید بر اینکه قیمت ها باید به 31 اردیبهشت برگردد، ادامه داد: 
تولیدکننده ها و واردکنندگان باید قیمت  کالاها را در سامانه 12۴ ثبت کنند و شناسه بگیرند. 
ممکن است کارخانه یک محصول را در چند نوع تولید کند و به این دلیل باید برای کالا در 
سامانه شناسه بگیرد.رحیمی ادامه داد: مبنای اقدامات بعدی سازمان تعزیرات حکومتی قیمت 
31 اردیبهشت کالاهاست که در سامانه وزارت صمت، سامانه سازمان حمایت و سامانه 12۴ 
ثبت می شود. سامانه 12۴ بررسی می کند که قیمت ها بر اساس قیمت اعلامی در 31 اردیبهشت 

باشد.

فرمول تازه برای تخفیف در اجاره بهای مسکن
برخی مســتأجران برای آن که بتوانند نرخ اجاره  ی خود را کاهش دهند از 

داشتن پارکینگ صرف نظر می کنند .
به گزارش اکوایران، پیدا کردن فایل اجاره با قیمت مناسب همچنان برای مستأجران یک آرزو 
است. نه پویش صاحب خانه منصف که مستاجران تجربه خود را از مالکان منصف که رقم های 
پایینی برای اجاره می گیرند باعث کاهش قیمت ها شــده و نه دســتور دولت برای افزایش 
25 درصدی کرایه التهاب بازار اجاره را کاسته است.بررسی فایل های اجاره نشان می دهد بیشتر 
رقم های پیشنهادی برای اجاره در فایل های قرمز قرار دارند. پیشنهاد اجاره برای یک آپارتمان 
۴7 متری در محدوده هفت تیر، در زیر طبقه همکف 3۰۰ میلیون تومان رهن کامل است . 
درخیابان کریمخان آپارتمانی 3۰ متری با عمر بنای 3۰ سال هم 3۰۰ میلیون تومان رهن کامل 
پیشنهاد شده، برخی مالکان برای آن که رقم اجاره بها را تعدیل کنند به مستاجرانی که خودرو 
ندارند پیشنهاد می دهند که پارکینگ از قرارداد حذف شود تا آنها بتوانند به صورت جداگانه آن 
را اجاره دهند. معمولا 5۰۰ هزار تومان تا یک میلیون تومان در محلات مختلف قیمت حذف 
پارکینگ است که می تواند از مبلغ اجاره بکاهد.نکته قابل توجه در برخی از آپارتمان های بزرگ 
که سوئیت هایی برای نگهبان مستقر داشته اند، حذف این نگهبان و اجاره دادن سوئیت های 
2۰ تا 3۰ متری نگهبانی در محدوده های مرکزی شهر است. به گفته یکی از مالکان باافزایش 

هزینه های نگهداری ساختمان این اجاره بها بخش مهمی از این هزینه ها را جبران می کند.

رئیس سازمان بنیاد شهید:
 تا ریال آخر اختلاس  ۵ هزار میلیاردی 

در یکی از شرکت های بانک دی را پس می گیریم
رئیس سازمان بنیاد شهید با اشاره به تخلف ۵ هزار میلیارد تومانی در یکی از 
شرکت های زیرمجموعه وابسته به بانک دی گفت: تا ریال آخر این مبلغ باز 

پس گرفته شده و بنیاد شهید با کسی در این مورد مماشات ندارد.
به گزارش بازار، ســید امیرحسین قاضی زاده  هاشمی رئیس سازمان بنیاد شهید در پاسخ به 
سئوالی درباره کشف  فساد در یکی از شرکت های زیرمجموعه وابسته به بانک دی تصریح 
کرد:  در یکی از شــرکت های وابسته به بانک دی، 5 هزار میلیارد تومان تخلف کشف شد و 
پرونده قضایی در مراجع  باز اســت. وی با بیان اینکه دولت سیزدهم با هرگونه فساد برخورد 
خواهد کرد، اظهار داشــت: تا ریال آخر این مبلغ باز پس گرفته شده و بنیاد شهید با کسی در 

این مورد مماشات ندارد.

با گزارش املاک دولتی؛
جایزه ۵۰ میلیون تومانی بگیرید

معاون توســعه مدیریت و منابع انسانی و پشتیبانی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی گفت: کسانی که املاک و اموال مغفول مانده دولتی را گزارش کنند تا 

سقف ۵۰ میلیون تومان جایزه می گیرند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، ذبیح الله ســلمانی در حاشیه مراسم تکریم و معارفه مدیرکل امور 
اقتصادی و دارایی گلستان اظهار کرد: افرادی که املاک و دارایی های دولت که ما در جریان آن 
نیستیم را شناسایی و به ما گزارش کنند 5۰ میلیون تومان پاداش می گیرند.وی اضافه کرد: پس از 
آنکه گزارش های مردمی به دست ما رسید بررسی های لازم را انجام می دهیم و اگر مشخص شود 
مورد معرفی شده متعلق به دولت بوده و ما از آن بی اطلاع بودیم تا سقف 5۰ میلیون تومان پاداش 
به آن فرد تعلق می گیرد.معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی و پشتیبانی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی تاکید کرد: این مسئله مکانیسم ها و کمیته هایی دارد که موارد معرفی شده در کمیته 
موردنظر مورد بررسی و رصد قرار می گیرد، در اوایل هفته جاری این کمیته برگزار شد و هفت مورد 
از املاک و ساختمان های دولتی با متراژ بالا شناسایی شدند که پاداش آن پس از هویت سنجی 
اعطاء خواهد شد.سلمانی در بخش دیگر با اشاره به شیوه پرداخت یارانه ها، تاکید کرد: تا زمانی 

که کارت الکترونیکی پرداخت یارانه شکل بگیرد، پرداخت یارانه به صورت نقدی ادامه دارد.

اخبار کوتاه 

جانشین معاون رفاه در وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی اعلام کرد که قرار است 
یارانه نقدی در قالب یک پلتفرم و بستر، 
به کالابرگ تبدیل شود تا مردم با مراجعه 
به فروشگاه ها بتوانند کالاها را خریداری 
کنند که کارهــای آن تا حد خوبی پیش 

رفته است.
به گزارش اقتصادنیوز ب، طرح »مردمی ســازی 
و توزیع عادلانه یارانه ها« از بیستم اردیبهشت ماه 

جاری از سوی دولت کلید خورد. با اصلاح نظام پرداخت یارانه ها، یارانه جدید برای 
72 میلیون نفر )23 میلیون خانوار( واریز شد که برای سه دهک اول ۴۰۰ هزار 

تومان و برای دهک های بین چهار تا ۹ نیز 3۰۰ هزار تومان بود.
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی که مسئولیت تعیین وضعیت اقتصادی خانوار 
و دهک بندی آنها را برعهده داشــت از زمان آغاز اجرای طرح، سامانه ای را برای 
ثبت اعتراض مردم نسبت به دهک بندی اعلام و سازمان هدفمندی یارانه ها نیز 
امکانی را برای ثبت نام افراد جامانده فراهم کرد. البته هنوز نتایج بررسی اعتراضات 
از سوی وزارت رفاه اعلام نشده است. چندی پیش عبدالملکی، وزیر سابق رفاه 
درباره نحوه اجــرای این طرح توضیح داده و گفته بود »برنامه اصلی دولت که 
در متن قانون بودجه هم آمده،  »کالابرگ الکترونیک« است که افراد با همان 
کارت بانکی به فروشگاه هایی مراجعه و مقدار مشخص کالا را با قیمت مشخص 
دریافت می کنند که بناست نرخ آن کالاها، قیمت قبل از افزایش ها باشد. این کار 
زیرساخت هایی نیاز دارد و مدتی به طول می انجامد که طبق برنامه دولت، دوماه 
است. دولت در حال کار بر روی جزئیات است و هرزمان نهایی شود از یارانه نقدی 
به کالابرگ الکترونیکی منتقل می شویم.«رئیس جمهور نیز شنبه شب گذشته با 
حضور در رسانه ملی، به سوالی پیرامون وضعیت اصلاح نظام پرداخت یارانه ها این 
گونه پاسخ داده است: »این طرح در راستای اجرایی کردن سیاست ریشه کن کردن 
فقر مطلق در دستورکار قرار گرفت. ما باید بتوانیم فاصله طبقاتی را بهبود ببخشیم. 
نظام جدید یارانه ها گامی برای بهبود این شرایط است. ما همچنین دنبال هدایت 
منابع ارزی به سمت تولید و جلوگیری از واردات بی رویه هستیم. اصلاح اقتصادی 

یک گام ابتدایی است و ما دنبال سرمایه گذاری برای 
رشد اقتصادی هستیم. تا زمانی که وضع کالابرگ 
الکترونیک قطعیت پیدا نکند، حتما پرداخت نقدی 
یارانه را ادامه می دهیم.« علی شــهیدی، جانشین 
معاون رفــاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز 
اخیرا پیرامون طــرح اصلاح نظام یارانه ها و درباره 
راهکارهای کاهش تورم گفت: تورم های فعلی در 
اقتصاد ناشی از سه محل حذف ارز ۴2۰۰ تومانی، 
رشد نقدینگی و افزایش قیمت کالاهای اساسی 
ناشی از جنگ اوکراین و روسیه است.وی افزود: یکی از مهم ترین اعتراضات مردم 
در بحــث یارانه ها این بود که پرداخت های یارانه ای جوابگوی افزایش قیمت ها 
نیست و متاسفانه این مسئله برای مردم به درستی تبیین نشد که تورم فعلی ناشی 
از سه محل مختلف است و پرداخت یارانه ها فقط یک بخش از تورم را پوشش 
می دهد.جانشــین معاون رفاه در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تورم 
عمومی کشور که در این سال ها به 3۰ درصد افزایش پیدا کرده و همچنین تورم 
ناشی از جنگ اوکراین و روسیه، خارج از پک یارانه ای بود که دولت پرداخت کرد.
شهیدی گفت: قرار است یارانه نقدی در قالب یک پلتفرم و بستر، به کالابرگ 
تبدیل شود و مردم با مراجعه به فروشگاه ها بتوانند کالاها را خریداری کنند که 
خوشبختانه کارهای آن تا حد خوبی پیش رفته، اما فارغ از بحث آماده شدن این 
بستر و پلتفرم، تبدیل پرداخت یارانه نقدی به کالابرگ خیلی فرقی نمی کند و 
تأثیری بر تورم نخواهد داشت.وی افزود: تبدیل پرداخت یارانه نقدی به کالابرگ 
هرچند منجر به کاهش اندکی از رشد نقدینگی خواهدشد، اما به دلیل اینکه پول به 

شکلی غیر از ریال وارد چرخه اقتصادی می شود نهایتاً تأثیری بر تورم نمی گذارد.
جانشــین معاون رفاه در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مصاحبه با رادیو 
گفت وگو، مدیریت مصرف مردم درباره برخی کالاها را ضروری دانســت و در 
عین حال گفت: البته این موضوع معایب و محاسنی دارد که باید بیشتر درمورد آن 
بررسی و تحقیق کرد.شهیدی معتقد است که پرداخت یارانه ها چه به شکل نقدی و 
چه به شکل کالابرگ به مردم، انحراف و فسادی ندارد چون مستقیماً و به صورت 

سیستماتیک به دست مصرف کننده اصلی می رسد.

یک کارشناس اقتصادی گفت: آنهایی 
که رگ گردنشان در دفاع از افزایش 
نــرخ ارز و حــذف ارز ۴۲۰۰ متورم 
می شــد؛ چه نمایندگان مجلس و چه 
برنامه،  سازمان  و  دولتی  کارشناسان 
امروز باید نسبت به پیامدهای سیاسی 
و اجتماعی و تصمیمی که اتخاذ کردند، 
پاسخگو باشند اما متاسفانه افراد نسبت 
به اعمــال تصمیمات غلطی که اتخاذ 

کردند هیچ وقت تنبیه و مواخذه نمی شوند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، حسین راغفر درباره افزایش نرخ تورم و عبور آن 
از 5۰ درصد در در یکسالگی دولت سیزدهم اظهار داشت: نرخ تورمی که به 
صورت رســمی 52.5 درصد اعلام شده، بالاترین نرخ تورم  از زمان اشغال 
ایران توســط قوای خارجی تا به امروز بوده  است. اما سوال این است که چرا 
چنین شتابی در رشد نرخ تورم ایجاد شده و نسبت به این روند افزایش نرخ 
تورم آقایانی که به قول خودشــان، طرفدار اقتصاد جریان اصلی هستند باید 

امروز پاسخگو باشند.
وی ادامه داد: همین افراد در محاسبات خود مدعی بودند اگر ارز ترجیحی را 
حذف کنیم حداکثر افزایش ها بین ۶ تا 7 درصد خواهد بود این در حالی است 
که امروز شاهد افزایش 2۰۰ درصد قیمت کالاهای هستیم که قیمت گذاری 

آنها با ارز ترجیحی ارتباط داشت.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه در دولت سیزدهم اقتصاد رها شده ، 
گفت: این افزایش نرخ تورم به طور طبیعی ناشی از حذف ارز ۴2۰۰ تومانی و 
بی سرو سامانی در اقتصاد کشور است و میبینیم که این اقتصاد چگونه متاثر از 

نفوذ جریان های قدرت و ثروت قرار گرفته است.  
راغفر افزود: در این میان شــعارهایی را هم مطرح می کنند که نباید قیمت 
گذاری دستوری باشد یا اینکه هیات های نظارت بر اقتصاد برداشته شود اما ما 
با یک جریان فاسد روبه رو هستیم که نتیجه تصمیمات آنها افزایش پی درپی 
قیمت ها بوده  است. افزایش شدید قیمت ها در ماه های گذشته کاملا مشهود 
بوده، به نحوی که هفته به هفته قیمت ها افزایش پیدا کرده، به ویژه قیمت 
کالاهای اساسی و نیازهای ابتدایی اساسی مردم و با افزایش های هفتگی رو 
به رو هستیم.  این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: کسانی که از این شرایط 
منتفع هستند صدها رسانه در اختیار دارند و در واقع رسانه های آنها جوسازی 
می کنند و حافظ منافع گروه های خاص هستند اما در مقابل منافع ملی را شدیدا 

به خطر می اندازند.
وی با بیان اینکه اتفاقی که امروز شــاهد آن هســتیم، مساله نفوذ است و 
می بینیم که این جریان نفوذ برای آشوب کشیدن اقتصاد در کشور  و ایجاد 
نارضایتی چه اقداماتی انجام می دهند، گفت: تردید نداشته باشید که بخشی از 
این اقدامات اقتصادی تعمدی است و با سه عامل طمع، جهل و نفوذ رو به 

رو هستیم که هر سه عامل در این بروز وضعیت 
اثرگذار هستند .

راغفــر ادامه داد: با توجه به تحولاتی که اخیرا 
درباره جریان نفوذ در حوزه سیاسی مطرح شده ، 
معتقدم باید متوجه برنامه هایی که عده ای برای 
ایجاد آشــوب در جامعه دنبال می کنند باشیم 
و قطعــا نقش نفوذ منجر به بحران اقتصادی و 
اجتماعی کنونی در جامعه شده  است و تصورم 
این است که وقوع مستمر این مسائل و بحران ها 
اتفاقی نیست اما از سوی دیگر باید توجه داشته باشیم که ناتوانی قوا در کنترل 
در بازارها و قیمت ها نقش تعیین کننده در افزایش نرخ تورم کنونی داشته و دارد.
این کارشناس اقتصادی افزود: گروه هایی هستند که منافع شان حکم می کند 
که قیمت ها افزایش پیدا کنند. همین آقایان مدعی اقتصاد بازار آزاد هستند 
اما از طرف دیگر، دستمزد را ســرکوب می کردند و در عین حال از بازار آزاد 
هم صبحت می کنند. این تناقض  ها در این حد نمی تواند ساده لوحانه باشد و 
باید ســهم نفوذ در این سیاست ها را جستجو کرد. وی تاکید کرد: متاسفانه 
برخی از این افراد در نظام تصمیم گیری های کشــور نقش داشته و  سعی 
دارند با برچسب زدن، این هشدارها نادیده گرفته شود. این جریان بیش از هر 
زمان دیگری خود را نشان می دهد که البته بهترین ابزار برای سرکوب اعتماد 
عمومی هستند و منجر به آسیب زدن رابطه مردم و حاکمیت می شوند.  راغفر 
با بیان اینکه این آقایان مدعی بودند که نرخ تورم با حذف ارز ترجیحی حداکثر 
روی ۴ قلم حداکثر تا ۶ درصد خواهد بود اما همان ابتدای اقدام به حذف ارز 
ترجیحی برخی از کالاها تا 2۰۰ درصد افزایش قیمت داشتند، گفت: بنابراین 
این افزایش قیمت ها پس از حذف یارانه ۴2۰۰ تومانی نشان می دهد برخلاف 

ادعای مسئولان و برخی از افراد،  این یارانه کار می کرد و اثرگذار بود.  
وی ادامه داد: آنهایی که رگ گردن شان در دفاع از افزایش نرخ ارز و حذف ارز 
۴2۰۰  متورم می شد؛ چه نمایندگان مجلس و چه کارشناسان دولتی و سازمان 
برنامه، امروز باید نسبت به  پیامدهای سیاسی و اجتماعی و تصمیمی که اتخاذ 
کردند، پاسخگو باشند اما متاسفانه افراد نسبت به اعمال تصمیمات غلطی که 
اتخاذ کردند هیچ وقت تنبیه و مواخذه نمی شوند.  این کارشناس اقتصادی اظهار 
داشت: سوال این است که چرا مسئولان و سیاست گذاران که تا این اندازه خام 
هستند و نسبت به این تصمیمات ساه اندیشانه تصمیم گرفتند و در به وجود 
آمدن بحران کشور سهمیم شده اند از این رو  دولت، مجلس و حتی شورای 

نگهبان باید به مردم پاسخگو باشند.
راغفر گفت: معمولا دولت هم تعیین کننده نبوده بلکه توجیه کننده شرایط 
کنونی است و آنهایی که مروج این رهاسازی حوزه های اقتصادی کشور هستند 
در واقع کارگزاران گروه های قدرت و ثروت هستند و رسانه های متعددی در 
اختیار دارند و نفوذ آنها تا جایی است که مسئولان را احاطه کرده و  اطلاعات 

غیر واقعی به مسئولان می دهند.

بانک های دولتی و خصوصــی هر روز 
بخش بزرگتــری از اقتصــاد ایران را 
تملک می کنند و دایره سهامداری شان 

گسترده تر می شود.
به گزارش بازار، بانک ها ســالیانی است در ایران 
از حمایت ویژه برخوردارند و در تمامی بخش های 
اقتصادی سهم دارند. صورت مالی فاش شده آن ها 
اما از زیان دهی سنگین نظام بانکی پرده برداشته 
اســت. زیان مالی 12 بانک خصوصی و دولتی در 

ایران بیش از 32۰ هزار میلیارد تومان گزارش شده است!
در راس بانک هــای بدهکار، بانک آینده قرار دارد که در ســال 1۴۰۰ بیش 
از 27 هزار میلیارد تومان زیان ثبت کرده اســت. زیان انباشــته این بانک که 
 از تلفیق چند صنــدوق اعتباری و بانک تات ایجاد شــد، ۹5/۴ هزار میلیارد 

تومان است.
بانک ملی که از معدود بانک های باقی مانده در تملک دولت اســت هم در 
گزارش مالی سال 13۹۹، ۶7 هزار و 52۴ میلیارد تومان زیان انباشته گزارش 
کرده است. پس از آن بانک خصوصی سرمایه با ۴۰ هزار و 1۸۸ میلیارد تومان 
زیان انباشته در رتبه سوم قرار دارد. بانک سرمایه که نام آن در پرونده اختلاس از 
صندوق ذخیره فرهنگیان هم مطرح شد، در سال گذشته ۶ هزار و 733 میلیارد 

تومان زیان به جای گذاشته است.
بانک سپه که در سه سال گذشته مؤسسه های اعتباری وابسته به نهادهای 
نظامی را در خود ادغام کرد، به تبع این نهادها دو سالی است که صورت های 
مالی اش را فاش نمی کند اما آن طور که روزنامه شــرق به نقل از ارقام بودجه 
گزارش کرده، زیان انباشــته این بانک در قانون بودجه 35 هزار میلیارد تومان 

گزارش شده است.
بانک شــهر که شــهرداری ها سهامدار عمده آن هســتند هم با 22 هزار و 
3۶1 میلیارد تومان پنجمین بانک زیان ده اســت و بانک ایران زمین که کمی 
بیشــتر از یک دهه از تاســیس آن می گذرد، با 21 هزار و 27۶ میلیارد تومان 
ششــمین بانک زیان ده به شــمار می رود. از جمله مالکان عمده بانک ایران 

زمین مؤسسه اعتباری مولی الموحدین و شرکت 
سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی نفت هستند.

بانک دی، دیگر بانک وابسته به بنیاد شهید هم 
12/۶ هزار میلیارد تومان زیان انباشته ثبت کرده 

است.
در میان بانک های تخصصی بیشــترین زیان 
انباشته را بانک کشاورزی با هفت هزارو ۸۴1 میلیارد 
تومان به ثبت رســانده و کمترین زیان هم از آنِ 
بانک توسعه تعاون با رقمی کمتر از هزار میلیارد 

)۹۴۹ میلیارد( تومان است.
بانک مسکن که در سال های اخیر با تسهیلات تکلیفی متعددی تحت فشار 
قرار داشته تا پایان سال 13۹۹، 3/2 هزار میلیارد تومان زیان انباشته ثبت کرده 

است و بانک توسعه صادرات هم هزار و 251 میلیارد تومان.
رد بدهکاران نامرئی در زیان بانک ها

خدمات بانکی در ایران گران است و نرخ سود تسهیلات بالاتر از توان کسر 
بزرگی از جمعیت. با این حال بســیاری از بانک ها بیشــتر از سپرده ای که از 

مشتریان جمع آوری کرده اند، وام به مشتریان ویژه پرداخته اند.
مهر 1۴۰۰ در آغاز به کار هیئت وزیران دولت ســیزدهم صورت مالی چند 
بانک دولتی و خصوصی منتشر شد. این »شفاف سازی« هم اما در فاش کردن 
نام بدهکاران بزرگ و اصلی نظام بانکی که همچنان در حاشیه امن به فعالیت 

سوداگرانه ادامه می دهند، کار ساز نبود.
خرداد همان سال در مناظره نامزدهای گزینش شده برای »انتخابات ریاست 
جمهوری« عبدالناصر همتی که در دولت دوازهم ریاست بانک مرکزی را عهده 
دار بود، فهرستی از بدهکاران بانکی را در اختیار ابراهیم رئیسی، رئیس پیشین 
قوه قضاییه و رئیس فعلی دولت قرار داد. در فهرست همتی نام غیرآشنایی که 
پیش از آن فاش نشده باشد، وجود نداشت؛ رسول دانیال زاده، عباس ایراوانی، 
علی صدر هاشمی، بهروز ریخته گران، محمدجواد اقدامیان و چند نام دیگر که از 
دوره ریاست جمهوری احمدی نژاد بارها به عنوان ابربدهکاران بانکی تکرار شده 

و هر از گاهی نیز روانه زندان شده اند.

رییــس انجمن پرورش دهنــدگان مرغ 
گوشتی گفت: خریدهای شرکت پشتیبانی 
امور دام اگر به منظور جلوگیری از ضرر و 
زیان تولیدکنندگان باشد ظرف یک هفته 
بایــد قیمت ها واقعی شــوند اما در عمل 
خریدهای شــرکت تاثیر چندانی در بازار 

ایجاد نکرد.
محمد یوسفی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به متعادل 
شــدن روند تولید و عرضه مرغ در بازار، گفت: زیان 

مرغداران بعد از واقعی شــدن قیمت مرغ گوشتی در بازار کمتر شده است و بازار 
به سمت متعادل شدن در حرکت است؛ به عنوان مثال قیمت جوجه یک روزه از 
دانه ای 2 هزار و 5۰۰ تومان به 5 هزار تومان رسید.وی با بیان اینکه تولیدکنندگان 
مــرغ باهدف کاهش زیان میزان جوجه ریزی را تقلیل دادند، تصریح کرد: ماهیانه 
تولیدکنندگان حدود 12۰ میلیون جوجه ریزی می کنند که در این ماه حدود ۶ درصد 
از این حجم کاهش پیدا کرده است. قیمت مرغ از کیلویی ۴۰ هزار تومان به کیلویی 
۶۰ هزار تومان رسید و این امکان وجود دارد که نرخ آن از کیلویی ۶۰ هزار تومان 
نیز بالاتر برود. این فعال اقتصادی تاکید کرد: خریدهای شرکت پشتیبانی امور دام اگر 
به منظور جلوگیری از ضرر و زیان تولیدکنندگان باشد ظرف یک هفته باید قیمت ها 

واقعی شوند اما در عمل خریدهای شرکت تاثیر چندانی در بازار ایجاد نکرد.
رییس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی با بیان اینکه باید وزارت کشاورزی 
سیاست هایی را دنبال کند که تولیدکنندگان انگیزه تولید را از دست ندهند، افزود: 
دولت باید از سخت گیری هایی که برای کیفیت خریدهایش انجام می دهد بکاهد تا 
از زیان تولیدکنندگان به سرعت جلوگیری کند. کاهش زیان تولیدکنندگان باید در 
اولویت قرار بگیرد که آنها رغبت تولید را از دست ندهند. دخالت شرکت پشتیبانی 

امور دام باید بازار را به تعادل برســاند به این معنا که 
هم تولیدکنندگان ضرر نکنند و هم مصرف کنندگان 
از نرخ ها راضی باشد.به گفته یوسفی؛ حداکثر دوران 
پرورش مرغ گوشــتی 5۰ روز است؛ اگر در این مدت 
ترازنامه کســب و کار آنها منفی باشد بدون تردید در 
جوجــه ریزی بعدی تجدید نظــر می کند.این فعال 
اقتصادی شرایط تامین نهاده برای تولیدکنندگان دام 
و طیور را مناسب ندانست و خاطر نشان کرد: رئیس  
جمهور برای بررسی و تامین نهاده ورود مستقیم کرده 
است و دستور داد که هر چه سریع تر به فساد های ایجاد شده در این زمینه رسیدگی 
کنند. در حال حاضر از بحث تامین تا قیمت نهاده در کشور چالش داریم و به نظر 
می رسد سامانه بازارگاه نمی تواند در مدیریت تامین و فروش نهاده موفق عمل کند.
وی با اشاره به کاهش قدرت خرید مصرف کنندگان، گفت: توان خرید مرغ کیلویی 
۶۰ هزار تومان برای طیف وسیعی از مردم از بین رفته است. اگر روال مصرف عادی 
بود شرکت پشتیبانی امور دام از بازار خارج می شد این در حالیست که ما شاهد حضور 
این شرکت در بازار هستیم و این مسئله گویا این مهم است که بین تقاضا و عرضه 

تعادل در بازار تعادل ایجاد نشده است.
رییس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشــتی در پاسخ به این پرسش برخی از  
تولیدکنندگان مرغ به مسئولان هشدار داده اند که اگر شرایط برای تولید فراهم نشود 
به عراق مهاجرت می کنند چراکه جذابیت های تولید در این کشور در حال توسعه 
است به نظر شما آیا تولیدکنندگان در نهایت مجاب به مهاجرت می شوند؟ گفت: این 
امکان برای همه افراد وجود ندارد و ممکن است که چندی از تولیدکنندگان مرزنشین 
مانند ایلام، کرمانشاه و کردستان اقدام به این کار کنند؛ هم اکنون مهاجرت در بین 

مرغداران چندان شایع نشده است.

نماینده مردم ورامین ، قرچک و پیشوا در مجلس گفت: همه مسؤولان 
و رؤسای ادارات وظیفه خدمت گذاری بر مردم منطقه را بر عهده دارند، 
نباید در مقابل مردم کوتاهی کنیم ، در تابستان بحران انرژی داریم ، در 

شهرک ها با کمبود آب و برق مواجه هستیم.
حسین نوش آبادی نماینده مردم شهرستانهای ورامین، پیشوا و قرچک در مجلس شورای 
اسلامی ظهر دوشنبه ۶ تیر ماه در جلسه شورای اداری شهرستان قرچک ، با اشاره به تفاهم 
نامه مجلس با قوه قضاییه درخصوص احقاق حقوق عمومی، موانع تولید و اقتصاد مقاومتی، 
اظهار کرد: هر میزان قوه قضاییه در اجرای قانون موفق باشد امنیت مردم نیز در موضوعات 
مختلف بیشتر می شود.وی گفت: باید هر سه قوه در محور قانون حرکت کنند، حرکت در 
مسیر قانون باعث پیشرفت و توسعه می شود، راههای فرار قانون باید اصلاح شود و مجلس 
در این خصوص پیش قدم است.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
افزود: همه مسؤولان و رؤسای ادارات وظیفه خدمت گذاری بر مردم منطقه را بر عهده دارند، 

نباید در مقابل مردم کوتاهی کنیم، در تابستان بحران انرژی داریم، در شهرک ها با کمبود آب 
و برق مواجه هستیم، باید ستاد عملیاتی حامل های انرژی در شهرستان تشکیل شود، نباید 
کار مردم بر زمین بماند، مردم گرفتار هستند، مشکلات حامل های انرژی را جدی بگیرید 
که احتمال به وجود آمدن مشکلات امنیتی وجود دارد.نوش آبادی با بیان اینکه بی برنامگی 
معضل اصلی شهرستان است، تصریح کرد: چرا بعضی از روستاها دهیار ندارند، روستاهای 
قرچک دارای جمعیت انبوه است، در حوزه تعیین تکلیف دهیاری ها اهتمام داشته باشید زیرا 
مردم در روستاها گرفتار هستند.وی بیان کرد: باید واحدهای نیمه تمام مسکونی در شهرستان 
تعیین تکلیف شود، تعیین تکلیف واحدهای مسکونی نیمه کاره باعث توسعه طرح ملی 
مسکن می شود، مشکلات واحدهای مسکونی نیمه کاره را می توان در شهرستان رفع کرد.
رئیس کمیته دیپلماسی اقتصادی در خصوص سفر رئیس جمهوری به منطقه گفت: باید 
مصوبات پیگیری شود، اگر مصوبه ای پیگیری نشود مطمئن باشید کارها پیش نخواهد رفت 

زیرا با پیگیری ها می توان مشکلات را حل کرد.

یارانه نقدی حذف می شود

با حذف ارز ترجیحی قیمت ها200درصد زیاد شد!

بانک های زیان ده، ولی سوددِه نما

طیف وسیعی از مردم توان خرید مرغ را ندارند

نباید در مقابل مردم کوتاهی کنیم

اتوبوس های وارداتی هم فرسوده اند
رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران:

تهران به هفت هزار اتوبوس نیاز دارد. اما رئیس 
کمیسیون حمل ونقل شورای شهر تهران می گوید: 
»دو هزار اتوبوس فعال در ســطح شهر تهران 
داریم که تقریبا همه آنها فرسوده هستند. دو هزار 
اتوبوس هم در پارکینگ ها غیرفعال هستند. واردات 
اتوبوس های دست دوم اقدام مناسبی نیست، زیرا 

این اتوبوس ها هم فرسوده هستند.«
به گــزارش تجارت نیوز، جمعیت تهران ۹ میلیون و 35 هزار 
نفر اســت؛ یعنی پرجمعیت ترین شــهر در ایران. آنطور که 
رئیس کمیسیون شورای شهر تهران می گوید از این جمعیت 
باید ۴ میلیون نفر با اتوبوس های شهری جابه جا شوند اما تنها 
7۰۰ هزار نفر جابه جا می شوند. دلیل هم تعداد کم اتوبوس در 
شهر است که جوابگوی نیاز مسافران نیست. تهران به هفت 
هــزار اتوبوس نیاز دارد اما فقط 2 هزار اتوبوس فعال دارد، آنها 
هم فرسوده اند با خرابی های زیاد.قبلا جابه جایی با حمل ونقل 
عمومی برای کم کردن بار ترافیک پایتخت پیشنهاد می شد 
اما حالا خود یکی از معضل های تهران است. مسافران برای 
اتوبوس باید صف ببندند. آنهم اتوبوس هایی که همه آنها به 

سن فرسودگی رسید اند.
ابتدای صبح و بعدازظهرها در تهران آنچه معمولی شده صف 

مسافران در ایستگاه های اتوبوس است. اتوبوس هم که می آید 
تعداد مسافران آنقدر زیاد است که به هر نحوی سوار می شوند تا 
به موقع خود را به مقصد برسانند. گاهی درهای اتوبوس هم به 

زحمت بسته می شود.
تعدادی از اتوبوس ها میان مســیر بــه دلیل خرابی متوقف 
می شوند. مسافران باید میان مسیر دوباره پیاده شوند و منتظر 
این بمانند که اتوبوس دیگری بیایید. شرایطی که گاهی موجب 
تنش میان مسافران و گاهی میان مسافران و رانندگان می شود.

۲ هزار اتوبوس فعال و فرسوده در تهران
جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون حمل ونقل شورای 
شهر تهران به تجارت نیوز می گوید: »بر اساس گزارش شرکت 
واحد اتوبوســرانی حدود 2 هزار و 2۰۰ اتوبوس در سطح شهر 
تهران فعال هســتند. تقریبا همه اینها فرســوده هســتند و 
خرابی های متعدد دارند. این در حالی است که شهر تهران حدود 

هفت هزار اتوبوس نیاز دارد.«
اخیرا معاون حمل و نقل شهرداری تهران از واردات 5۰ اتوبوس 
کارکرده از اروپا خبر داد. آنطور که او گفت این اتوبوس ها وارد شد 

و در حال گذراندن تعمیرات اولیه هستند.
تشکری هاشمی درباره اتوبوس وارداتی می گوید: »به دلایل 
متعدد فنی، وارد کردن اتوبوس دست دوم اقدام مناسبی نیست و 

مسئله همچنان برای شهر تهران باقی خواهد ماند. اتوبوس های 
دست دوم به اندازه کافی فعالیت داشتند و فرسوده هستند. اگر 
قرار است اتوبوس دست دوم وارد و تعمیر کنیم، اولویت با تعمیر 
اتوبوس های فرسوده خودمان است که در پارکینگ ها غیرفعال 

مانده اند.«
۲ هزار اتوبوس فرسوده و غیرفعال در پارکینگ

اما چه تعداد اتوبوس خراب و غیرفعال در پارکینگ ها هستند؟ 
تشــکری هاشمی در این مورد می گوید: »حدود 2 تا سه هزار 
اتوبوس نیازمند به تعمیر در گوشه و کنار شهر و در پارکینگ ها 
هستند. البته بعضی از این اتوبوس ها صرفه هم ندارد که تعمیر 

شوند.«

او می گوید : »به عبارتی بیش از چهار هزار اتوبوس در تهران 
داریــم که نیمی از آنها غیرفعال هســتند. نیمی دیگر هم با 

خرابی های متعدد فعالیت دارند و به سن فرسودگی رسیده اند.«
رئیس شورای شهر تهران می گوید: »حدود 7۰۰ تا ۸۰۰ هزار 
نفر در تهران با اتوبوس های شرکت واحد جابه جا می شوند. این 
در حالی است که بر اساس طرح جامعه حدود چهار و نیم میلیون 
نفر را باید با اتوبوس ها جابه جا شوند. به همین دلایل است که 

می گوییم تهران نیاز به هفت هزار اتوبوس دارد.«
 نیمی از واگن های متروی تهران نیازمند

 تعمیر اساسی
گزینه دیگر مسافران برای حمل و نقل سریع و ارزان مترو است. 

اما نیمی از واگن های مترو نیز به تعمیرات اساسی نیاز دارند.
رئیس کمیســیون حمل و نقل شورای شهر به تجارت نیوز 
می گوید: »حدود هزار و 5۰۰ واگن فعال در متروی تهران داریم. 
از این تعداد 7۰۰ واگن تا پایان سال نیاز به اورهال دارد. تعمیرات 

واگن ها در حال انجام است اما سرعت آن پایین است.«
تشکر هاشمی ادامه می دهد: »به طور کلی تعمیرات معمولی 
روی واگن ها انجام می شود، اما اورهال سنگین ترین نوع تعمیر 

است که باید روی این واگن ها انجام شود.«
او می گوید: »واگن های نیازمند به تعمیر در خط خاصی فعالیت 

ندارند، در همه خطوط هستند. به جز خط تهران_کرج از نظر 
ساختاری واگن های مترو مثل هم هستند.«

مشارکت چینی ها در ساخت واگن ها
اما واگن های متروی تهران را کجا می سازند؟ تشکری هاشمی 
می گوید: »کارخانه ای در تهران یک شرکت واگن سازی دارد. 

البته با مشارکت چین در تهران این واگن ها را ساختند.«
او ادامه می دهد: »بر اساس استانداردهای کارخانه سازنده، هر 
کدام از واگن ها پیمایش یک میلیون کیلومتر داشته باشند، باید 
عملیات اورهال آنها انجام شود. البته این میزان بستگی به نوع 

واگن دارد، از 75۰ هزار تا یک میلیون کیلومتر متفاوت است.«
رئیس کمیسیون شورای شهر تهران در پایان می گوید: »اگر 
تعمیرات اساسی به موقع انجام نشود، خرابی ها بیشتر و به دنبال 

آن نارضایتی مردم بیشتر می شود.«
افزایش قیمت کرایه تاکســی شهری نیز به درآمد بسیاری 
از مســافران همخوانی ندارند. تعداد اتوبوس ها جوابگوی نیاز 
مسافران نیســت. مســافران می مانند صف های بلند برای 
اتوبوس های خراب.  وضعیت مترو هم چندان بهتر نیســت. 
ساعت های پرترافیک کاری که جمعیت زیادی منتظر قطار 
می مانند. گاهی چند قطار باید رد شود تا جا برای یکی دو مسافر 

پیدا شود.


